
Pirmosios meilės iššūkiai paaugliams ir jų tėvams

Tėvų meilė, rūpestis, apkabinimai, buvimas šalia neapsakomai svarbūs vaikui, jo raidai,
tačiau ateina metas, kai vien tėvų meilės vaikams nebeužtenka. Valstybės vaiko teisių
apsaugos ir įvaikinimo tarnybos vyriausioji patarėja Gaila Matulytė sako, kad naują vaiko
raidos etapą – paauglystę – dažniausiai liudija kunkuliuojančios emocijos ir įsiplieskę
pirmieji jausmai, kurie neretai tampa iššūkiu jaunam žmogui bei jo tėvams.

„Pirmieji jausmai, pasimatymai paaugliui dovanoja naujus pojūčius, išgyvenimus – jie gali
pakylėti iki dangaus ar sviesti į žemę. Todėl pirmiausia, raskime laiko su vaiku pasikalbėti
apie įsimylėjimą ir meilę – išsiaiškinkime, kaip jis supranta šį jausmą, ką vaikui reiškia
artimas ryšys su kitu žmogumi, kuo traukia žmogus, kurį pamilo”, – pasikalbėti su vaiku apie
jausmus ir meilę kviečia vaiko teisių gynėja.

Nors meilė subjektyvus jausmas, jos supratimui didelę reikšmę turi žmogaus raida, santykiai
su artimaisiais, o ypač – asmenybės brandumas.

Įžengus į paauglystę – apie 10-11 metus – vaikas gali patirti pirmuosius romantinius
jausmus. Jų atsiradimui įtaką daro fiziologiniai hormonų pokyčiai ir pasąmoningas noras
pasijausti patraukliu, įdomiu, reikšmingu ir pripažintu.

Apie 14-17 metus paaugliui gali atrodyti, kad susirasti porą yra tiesiog privaloma, jis tarsi
jaučia socialinį spaudimą – daugelis bendraamžių jau turi poras.

„Svarbu, kad paauglys suprastų, jog meilė, pirmiausia, yra pagarba, rūpestis, atsakomybė už
kitą ir gebėjimas išlikti savimi. Nepamirškime, kad svarbus ir lytinis švietimas, todėl
pokalbis apie lytinius santykius, lytines infekcines ligas, apsaugos priemones, pagarbą savo
kūnui, lytinę tapatybę toks pat būtinas ir neišvengiamas”, – sako G. Matulytė.

Pasak jos, atviro pokalbio su vaiku metu, svarbu susilaikyti nuo moralų, išklausyti ir
patikinti, kad visada prireikus būsite šalia. Taip pat svarbu su paaugliu nuoširdžiai
pasidalinti turimomis žiniomis, gyvenimiška patirtimi ir reikalingais patarimais, kad
pagrindinių vertybių nesuformuotų vien tik internetas ar bendraamžių nuomonė.

Su vaiku verta aptarti jo reakcijas, jeigu romantiški santykiai nutrūktų – kaip jis tuomet
elgtųsi, reaguotų.

Vaikui įžengus į paauglystę, tėvų, suaugusiųjų įtaka natūraliai mažėja. Tėvai turėtų
pasistengti suprasti,  jeigu paauglys visą savo laiką ir dėmesį skiria užgimusiai meilei,
keičiasi jo laisvalaikis, bendravimas su draugais, šeima – tai visiškai natūralūs procesai.
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„Ne visada paauglio jausmai į namus įneša tik romantikos. Būna situacijų, kad įsiplieskusi
pirmoji meilė neigiamai keičia vaiko elgesį – jis praleidžia pamokas, negrįžta į namus,
konfliktuoja su mokytojais. Dažniausiai, tokiems elgesio pokyčiams įtaką daro noras pritapti
prie romantizuojamo asmens, naujo pažįstamų rato”, – apie įsimylėjusio paauglio elgesio
pokyčius kalba vaiko teisių gynėja.

Labai svarbu išlikti kritiškiems vaiko poelgiams ir atminti, kad bendrus sprendimus,
sutarimą gali padėti rasti nuoširdus ir šiltas pokalbis. Jeigu tėvų ir vaiko santykiai tampa
ypač sudėtingi, svarbu išdrįsti ieškoti specialistų pagalbos.

„Bet kokio amžiaus vaikui tėvų supratimas, pagarba ir sprendimų palaikymas labai svarbūs,
o ir tėvams gerokai ramiau, kai žino ir pažįsta tą, su kuriuo vaikas leidžia laiką. Net jeigu
vaiko susižavėjimo sulaukęs žmogus jums, iš pirmo žvilgsnio, nesukelia ypatingo džiaugsmo
ar pasitikėjimo, priimkite jį, parodykite susidomėjimą ir pagarbą”, – pataria G. Matulytė.

Vaikų supratimas ir palaikymas bei stiprus tarpusavio ryšys geriausiai apsaugos juos nuo
negandų ir nusivylimų.

 

Kilus klausimams kviečiame žmones pasikonsultuoti su vaiko teisių gynėjais skambinant
nemokamu tel. 8 800 10 800, taip pat galima rašyti žinutę interneto svetainėje
Vaikoteises.lrv.lt esančiame pokalbių laukelyje.


